
VAD ÄR EN MÄNNISKA?  
 
Inledning 

Den här texten syftar till att utforska vad det innebär att vara människa genom en integrerande 

ansats som förenar perspektiv från naturvetenskap, filosofi och teologi. Eftersom ämnet berör 

fundamentala frågor om människans natur, medvetande och andlighet, rör vi oss medvetet i ett 

gränsland där vetenskapliga fakta, filosofiska tolkningar och trosuppfattningar möts – och 

ibland kan stå i spänningsförhållande. 

    Texten presenterar därför vissa idéer som ännu inte fullt ut kan bevisas eller motbevisas med 

empiriska metoder, exempelvis tanken om ett “kvalitativt språng” i evolutionen som möjliggjort 

människans andliga medvetande. Dessa idéer ska därför förstås som hypoteser och 

metafysiska reflektioner snarare än slutgiltiga sanningar. 

    Denna text inbjuder dig som läsare att med öppenhet och respekt möta denna text, oavsett 

vetenskaplig, filosofisk eller religiös bakgrund. Målet är inte att ersätta vetenskap eller tro, utan 

att ge en bredare bild av människans komplexa natur, där kropp, själ och ande ses som 

sammanflätade aspekter av en helhet. 

    Genom denna ödmjuka och utforskande hållning hoppas vi bidra till dialog och eftertanke 

kring människans unika plats i skapelsen och hennes existentiella frågeställningar. 

 

Människan i kropp, själ och ande — en evolutionär och existentiell helhet 
Människan är en unik varelse i skapelsen. Hon är inte bara en biologisk organism bland andra, 

utan också en person med ett rikt inre liv och en förmåga att reflektera över sin egen existens, 

mening, andliga ting och väsen, såsom Gud. Men vad är det egentligen som gör en människa till 

just människa? 

    Ur ett vetenskapligt perspektiv är människan resultatet av en lång evolutionär process där 

kropp och hjärna successivt utvecklats till alltmer komplexa och kapabla organ. Hjärnans 

funktioner ger oss minne, känslor, vilja och medvetande — egenskaper som även finns i enklare 

former hos många djur. 

    Det särskiljande draget hos människan är förmågan till existentiellt tänkande: att kunna ställa 

frågor om livets mening, om andliga ting, om andliga väsen såsom Gud, och om evigheten. 

Denna förmåga kan liknas vid utvecklingen av ett öga i evolutionen — även om ögat utvecklas 

gradvis, finns det ett avgörande ögonblick när ljuset först kan uppfattas. Det är inte bara en 

kvantitativ ökning av synförmågan, utan ett kvalitativt språng från totalt mörker till ljus. 

    På samma sätt kan det existentiella medvetandet — medvetenheten om något större än det 

rent materiella — ha uppstått som ett kvalitativt språng i människans evolution. Den första 

gnuttan av denna andliga medvetenhet är som ett "tändningsögonblick", där människan blir 

medveten om sin andliga förmåga, att reflektera existentiellt och relatera till det 

transcendentala. 

 

Kropp, själ och ande — en sammanflätad helhet 
Det är svårt att dra skarpa gränser mellan kropp, själ och ande, eftersom dessa tre aspekter av 

människan ständigt överlappar och samverkar med varandra. Kroppen utgör den materiella och 

fysiska dimensionen, som gör det möjligt för oss att röra oss och uppleva världen med våra 

sinnen. Anden representerar den immateriella och transcendentala dimensionen, som öppnar 

för kontakt med det osynliga och det andliga. Själen kan ses som en länk eller bro mellan kropp 

och ande — en plats där intryck från både den materiella och den immateriella världen 

integreras och bearbetas. I denna dynamiska samverkan föds människans personliga identitet, 

vilja, känslor och medvetande. Därför är människan en enhetlig helhet, där kropp, själ och ande 

inte existerar var för sig, utan i ett ständigt samspel. 

 



Alla varelser har kropp och ande, men inte alla är medvetna om sin ande 
Denna hypotes utgår från att även djur har såväl kropp, själ och ande – åtminstone de ”högre” 

stående. Djuren har emellertid inte utvecklat förmågan till existentiell reflektion. Det innebär att 

de inte kan ta emot eller bearbeta andliga intryck medvetet, utan lever huvudsakligen utifrån 

kroppens sinnen och instinkter. Dock är det möjligt att andliga intryck, utan deras medvetande, 

påverkar deras själar och beteende. 

    Denna brist på andlig medvetenhet innebär också att djur inte kan hållas moraliskt ansvariga 

på samma sätt som människan. Ett djur handlar utifrån sin natur och sina instinkter — det finns 

ingen förväntan på att det ska förstå eller agera annorlunda. 

 

När blev människan till? 
Vid ett avgörande ögonblick i historien blev en människoapa — en individ av ett kön, låt oss säga 

en hane — medveten om sin andliga dimension. Detta var upptäckten av det andliga sinnet, 

eller dessa andliga sinnen, för första gången, vilket markerar födelsen av den första mannen 

som människa enligt denna livsåskådning. Kort därefter insåg även en hona sin andliga 

kapacitet och blev den första kvinnan. Man kan rimligen föreställa sig att hon levde nära honom, 

och i deras relation och gemenskap utvecklades denna nya andliga medvetenhet vidare. Genom 

mötet mellan den första mannen och kvinnan — de första människorna — föddes en ny slags 

gemenskap: mänskligheten. 

 

Helheten av kropp, själ och ande 
Människan är alltså inte bara kropp eller själ, utan en helhet där kropp, själ och ande samverkar. 

Kroppen ger den biologiska förutsättningen, själen ger identitet och personlighet, och anden är 

den unika andliga kapaciteten som möjliggör ett existentiellt medvetande samt kontakt och 

kommunikation med andliga väsen såsom Gud. 

    Det är i denna samverkan — särskilt när anden blir medveten och kan kommunicera med 

själen och kroppen — som människan i sin fulla mening blir till. 

 

En ödmjuk reflektion om medvetandets gåta 
Medvetandet och människans unika förmåga till existentiellt och andligt tänkande är ännu inte 

fullt förklarade av naturvetenskapen. Forskningen om medvetandets ursprung och natur är 

fortfarande under utveckling, och många frågor återstår öppna. 

    Därför bör vi här inta en ödmjuk hållning: Det är fullt tänkbart att människans andliga 

medvetande – denna unika aspekt som skiljer oss från andra varelser – kan vara ett kvalitativt 

språng i vår evolutionära utveckling, även om detta ännu inte kan bevisas med empiriska 

metoder. 

    Denna tanke utgör en metafysisk och filosofisk hypotes som ger utrymme för både 

vetenskaplig nyfikenhet och andlig reflektion. Genom att se kropp, själ och ande som en 

sammanflätad helhet kan vi öppna för en bredare förståelse av vad det innebär att vara 

människa, där olika perspektiv – naturvetenskap, filosofi och teologi – kan komplettera varandra 

utan att nödvändigtvis stå i konflikt. 

    Således inbjuds vi alla till att med öppenhet och respekt utforska denna fascinerande gåta: 

vad gör egentligen en människa till människa? 

 

 

 


